
«№85. ПОЛОТСК. МОН. БОГОЯВЛЕНСКИЙ. МОН. 
БОРИСОГЛЕБСКИЙ. ЦЕРКОВЬ ИОАННА БОГОСЛОВА.

ЦЕРК. СВ. ПЯТНИЦЫ».

Инв. F78-782. Бум., акв. 31x40,8; 43,5x64.
Историческая справка: Вид на Полоцк с Верхнего 

замка, с которого открывается панорама на правобережную 
и левобережную части города. На правом берегу р. Двины 
(со стороны Верхнего замка) у подножия Замковой горы от­
крывается вид на ул. Нижне-Покровскую (историческое название с 16 
в. -  ул. Великая). На ней расположен Богоявленский мужской монастырь 
(основан в 1633 г.). Центральный храм построен на средства Полоцкого 
православного братства в 1761-1779 гг., прямо перед ним расположен 
кирпичный корпус братской школы (сохранился до наших дней). На ле­
вом берегу видны строения церкви Иоанна Богослова, изначально -  ко­
стела св. Анны с прилегающими корпусами бернардинского монастыря 
(основан в Задвинье в 1696 г.). Вдалеке, за Иоанно-Богословской церко­
вью, виднеется один из храмов Бельчицкого Борисоглебского монастыря 
(это могла быть Пятницкая либо Борисоглебская церковь). Изображение 
деревянного храма, расположенного на левой стороне Двины и ошибоч­
но отождествляемого в подписи к иллюстрации с Пятницкой церковью, 
можно сопоставить с церковью св. Николая, известной на Кривцовом 
посаде с 1552 г. Литература: Дук Д.У. Полацк i палачане (IX-XVIII 
стст.). Наваполацк, 2010.

ДДук-

“№85. POLOTSK. THE THEOPHANY MONASTERY. 
MONASTERY OF STS. BORIS AND GLEB. CHURCH OF 
ST. JOHN THE THEOLOGIAN. THE CHURCH OF HOLY 
FRIDAY”.

Reg. F78-782. Paper, watercolour. 31x40.8; 43.5x64. 
Historical reference: View of Polotsk from the Upper Castle 

which opens a panorama on the right bank and left bank parts of 
the town. A view on Nizhne-Pokrovskaya Str. (historical name 

since the 16th century has been Velikaya Str.) opens on the right bank of Dvina 
(from the direction of the Upper Castle) at the foot of Castle Mountain. The 
Theophany monastery is located on it (established in 1633). The central temple 
was built at the expense of the Orthodox Brotherhood of Polotsk in 1761-1779, 
just in front o f it there is a brick building of Brotherhood School (preserved till 
these days). Buildings o f the Churches of St. John the Theologian are visible 
on the on the left bank, initially the Catholic Church of St. Anna with the 
adjoining buildings o f Bemadine Monastery (founded in Pardaugava in 1696). 
In the distance, behind the Church of the St. John the Theologian, one of the 
temples of Belchitsy Monastery of Sts. Boris and Gleb is visible (it could be 
Church of Holy Friday or Church of Sts. Boris and Gleb). The illustration of 
a wooden temple, located on the left side of the Dvina River and mistakenly 
identified in the caption to an illustration with Church of Holy Friday, can be 
associated with the Church of St. Nicholas, which was known in Krivtsov 
suburb since 1552. Literature: Дук Д.У. Полацк i палачане (IX-XVIII стст.). 
Наваполацк, 2010.
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